
Protokół z posiedzenia Komisji Rewizyjnej 
odbytego w dniu 28 października 2008r. 

 
 
 

Komisja Rewizyjna, działając w pięcioosobowym składzie zajęła się kontrolą 
funkcjonowania placówek oświatowych na terenie gminy – bieżące problemy. 

W posiedzeniu, poza członkami Komisji, udział wzięli: 
Dyrektor Zespołu Szkół w Kleszczewie - Tomasz Pawlicki 
Dyrektor Zespołu Szkół w Tulcach – Grzegorz Stachowiak 
Główna księgowa – Aleksandra Nowicka 
 
Obradom przewodniczyła Przewodnicząca Komisji radna Halina Michalak – 

Szczepaniak, która zaproponowała, aby w pierwszej kolejności dyrektorzy szkół przedstawili 
sytuację w szkołach po reorganizacji.  

Dyrektor Pawlicki odpowiedział, że włączenie przedszkoli do Zespołów Szkół było 
słusznym posunięciem. Dodał, że w zasadzie nic się nie zmieniło, ponieważ wcześniej i tak 
administracja w całości należała do dyrekcji.  

Radny Urbaniak zapytał czy zaszły jakieś zmiany w prowadzeniu rachunków. 
Pani Nowicka odpowiedziała, że zamiast trzech są dwie placówki, także brak trzech 

dodatkowych kont i trzech bilansów. Wcześniej w momencie otrzymania rachunku za prąd 
należało wystawić osobną notkę na przedszkole. Tym samym było więcej pracy. 

Na zapytanie Przewodniczącej Michalak-Szczepaniak czy placówka przedszkolna 
została połączona z oddziałem 1-3, dyr. Pawlicki odpowiedział, że jest oddzielona.  

Przewodnicząca zapytała kto jest dyrektorem zajmującym się przedszkolami. 
Dyrektor Pawlicki odpowiedział, że p. Ewa Kornecka zajmuje się sprawami 

przedszkola i klas 1-3. 
Radna Kotecka zapytała czy nauczyciele przedszkoli są członkami Rady 

Pedagogicznej. 
Dyrektor Pawlicki odpowiedział, że mogą mieć swoją odrębną Radę lub wspólną z 

pozostałymi nauczycielami. W przypadku szkół w gminie Kleszczewo praktykuje się 
wspólną Radę.  

Dyrektor Stachowiak dodał, że są za to odrębne Rady Szkoleniowe i Klasyfikacyjne, 
ale to ze względu na zbyt liczne grono pedagogiczne. Nauczyciele klas 1-3 mają uprawnienia 
do nauczania przedszkolnego i vice versa.  

Radna Sznajder zapytała kto tworzy plan finansowy szkół.  
Dyrektor Stachowiak  odpowiedział, że p. Nowicka – główna księgowa szkoły, ale to 

dyrektorzy wychodzą z propozycjami.  
Przewodnicząca poprosiła o informacje nt. działalności placówek, budżetu, ilości 

oddziałów, nauczycieli i uczniów. 
Pani Nowicka odpowiedziała, że budżet Zespołu Szkół w Tulcach na 2008r. określono 

na kwotę 1 983 187 zł. Wydatki na 30.09.2008 wyniosły 1 369 958,46, czyli 69,08% 
całorocznego planu.  

Dyrektor Stachowiak powiedział, że w Zespole Szkół  w Tulcach są 22 oddziały: 
5 oddziałów Przedszkole – 103 dzieci – 10 nauczycieli 
12 oddziałów Szkoła Podstawowa – 247 uczniów 
5 oddziałów Gimnazjum – 105 uczniów 
Łącznie w Szkole Podstawowej i Gimnazjum pracuje 35 nauczycieli. 
Radny Urbaniak zapytał o maksymalną ilość uczniów w klasie. 
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Dyrektor Stachowiak odpowiedział, że nie ma takiego ograniczenia, jedynie na 
zajęciach językowych lub informatycznych stosuje się grupy. 

Radna Sznajder zapytała czy są problemy z kadrą, a w szczególności z nauczycielami 
języka angielskiego i informatyki. 

Dyrektor Stachowiak wyjaśnił, że jeżeli chodzi o nauczycieli języków obcych to muszą 
mieć ukończone studia (trzyletnie lub pięcioletnie). Podyplomowe nie dają uprawnień. 

Na zapytanie radnej Sznajder czy prowadzone jest nauczanie języka niemieckiego, 
dyrektor Stachowiak odpowiedział, że nie ma. Ponadto stwierdził, że jeżeli nauczyciel w 
ciągu roku pójdzie na urlop dla poratowania zdrowia to wówczas jest problem. Nauczyciel 
może zaledwie dwa dni wcześniej zgłosić taką informację przełożonemu. 

Przewodnicząca zapytała czy prawdą jest, że w szkole istnieją klasy elitarne, do których 
przyjmowani są uczniowie ze średnią powyżej 4,0. 

Dyrektor Stachowiak zdecydowanie zaprzeczył.  
Przewodnicząca zapytała o liczbę dzieci realizujących obowiązek szkolny poza swoim 

obwodem. 
Dyrektor Stachowiak odpowiedział, że 5 dzieci z Tulce i 4 z Żernik realizują 

obowiązek szkolny w Ośrodku Szkolno-Wychowawczym u Sióstr w Poznaniu. 
Dyrektor Pawlicki przedstawił sytuację w Zespole Szkół w Kleszczewie, gdzie jest 

łącznie 17 oddziałów, i tak: 
3 oddziałów Przedszkole – 53 dzieci – 5 nauczycieli 
8 oddziałów Szkoła Podstawowa – 160 uczniów 
6 oddziałów Gimnazjum – 139 uczniów 
Łącznie w Szkole Podstawowej i Gimnazjum pracuje 31 nauczycieli. 
Pani Nowicka odpowiedziała, że budżet Zespołu Szkół w Kleszczewo na 2008r. 

określony został na kwotę 2 054 536 zł. Wydatki na 30.09.2008 wyniosły 1 455 423,34, czyli 
70,84% całorocznego planu. 

Radny Urbaniak zapytał o przyczynę różnicy w budżetach obu szkół. 
Dyrektor Pawlicki wyjaśnił, że różnica w wysokości budżetu wynika m.in. z ilości 

nauczycieli dyplomowanych. W Zespole Szkół w Kleszczewie jest 15 nauczycieli 
dyplomowanych, a w Zespole Szkół w Tulcach ok. 7. 

Radna Sznajder zapytała o dodatkowe zajęcia językowe w klasach 1-3. 
Dyrektor Pawlicki odpowiedział, że język angielski jest już od dawna. Dyrektor 

Stachowiak potwierdził. 
Radna Sznajder zapytała o funkcjonowanie świetlic w Zespole Szkół w Tulcach. 
Dyrektor Stachowiak odpowiedział, że świetlica czynna jest od godz. 7.00 do 16.00.   

Na zapytanie radnej Sznajder o ilość dzieci korzystających ze świetlicy, dyrektor 
odpowiedział, ze w godz. 7.00-14.00 nawet do 60 dzieci, a później do godz. 16.00 ok. 20 
dzieci. Kontynuował, iż są wnioski rodziców z prośbą aby świetlica była czynna od 6.00-
18.00. Wyjaśnił dalej, że jednorazowo nie ma 60 dzieci w świetlicy. 

Radna Sznajder zapytała czy nie można by  sprostać oczekiwaniom rodziców ale za 
odpłatnością.  

Dyrektor Stachowiak odpowiedział przecząco. 
Radna Sznajder zaproponowała skorzystanie z salki wiejskiej, do której dzieci mogłyby 

przyjść wcześniej i przebywać dłużej niż w świetlicy. 
Dyrektor Pawlicki zapytał kto w takim razie wziąłby odpowiedzialność za 

odprowadzanie dzieci do salki wiejskiej, która nie jest na terenie szkoły. 
Radna Sznajder zapytała o dodatkowe zajęcia dla najmłodszych. 
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Dyrektor Pawlicki stwierdził, iż jak na razie brak środków na tego typu zajęcia. Dodał, 
iż w szkole funkcjonuje ok. 13 kółek i organizacji, którymi nieodpłatnie zajmują się 
nauczyciele. 

Radna Kotecka powiedziała, że są kółka, z których dzieci mogą korzystać. Jednak 
dyrektor Stachowiak dodał, iż dzieci najchętniej korzystają z tego w trakcie zajęć lekcyjnych. 

Dyrektor Stachowiak powiedział, iż otrzymał z gminy 13 000 zł na wyposażenie 
świetlicy. Zakupił telewizor i trzy komputery oraz 30 bajek w promocyjnej cenie. 

Dyrektor Pawlicki poinformował Komisję, że  dyrektorzy szkół corocznie składają 
projekt budżetu na ręce Wójta i co roku załączają pismo z wykazem najpotrzebniejszych 
remontów. Stwierdził, iż radni powinni się z tym zapoznać. Zaznaczył, iż to nie jest projekt 
budżetu tylko załącznik do budżetu, ponieważ w projekcie budżetu znajdują się środki na 
bieżące wydatki. Kontynuował, że w gminie Kleszczewo dyrektorzy szkół nie otrzymuje 
całej kwoty przeznaczonej na szkołę z góry. To gmina ogłasza przetarg i decyduje co i kiedy 
będzie wykonane w zakresie remontów i inwestycji. 

Radna Sznajder powiedziała, że to dyrektor powinien decydować co i kiedy będzie 
wykonywane. Zapytała, dlaczego szkoły nie otrzymują całej puli pieniędzy z góry, wówczas 
można by planować remonty z wyprzedzeniem. Przewodnicząca Komisji odpowiedziała, że 
gmina zatrudnia specjalnie zwiększoną obsadę budowlańców, po to by nadzorowali 
prowadzone remonty i inwestycje przez szkoły. 

Pani Nowicka odpowiedziała, że szkoły otrzymują pieniądze miesięcznie. 
Dyrektor Pawlicki powiedział, że dobry pomysł na propagowanie zajęć dodatkowych 

mają Słowacy. Wprowadzono zasadę, że gmina funduje bony. Jeżeli dziecko będzie brało 
udział w jednym z kół zainteresowań nauczyciel otrzymuje wynagrodzenie w formie bonu, 
który ma określoną wartość. Nauczyciel musi tak zorganizować i uatrakcyjnić zajęcia, by 
zachęcić dziecko do udziału w nich. Wartość bonu wacha się w granicach 10-15 zł. 

Radna Sznajder powiedziała, że jeżeli chodzi o dotacje to w tym roku pierwszy raz 
ogłoszono konkurs dla organizacji pozarządowych na organizację zajęć pozalekcyjnych. 
Ofertę złożyło Stowarzyszenie Rozwoju Oświaty i Upowszechniania Kultury z Zimina. 
Dodała, że konkurs nie został należycie ogłoszony. Należało poinformować o konkursie 
fundacje i inne stowarzyszenia działające poza gminą. Następnie radna zapytała o godziny 
funkcjonowania placówek. 

Dyrektor Pawlicki powiedział, że godziny pracy szkoły są bez zmian, czyli od 8.00 do 
15.00. 

Dyrektor Stachowiak powiedział, że klasy 1-3 od godz. 10.30 – 14.00, I klasa dwa dni 
do godz. 15.00, pozostałe klasy, czyli 4-6 i Gimnazjum do godz. 15.55. Nie ma problemu z 
brakiem miejsc, są za to problemy z kadrą nauczycielską. Jeżeli chodzi o pomysł posłania 
sześciolatków do szkół to również będzie problem w momencie, kiedy połączy się dzieci, 
które chodziły do przedszkola z tymi, które nie chodziły. 

Dyrektor Pawlicki powiedział, że nie wszystkie szkoły są w stanie zrealizować plany 
ministerstwa. Nie zawsze możliwym jest wyodrębnienie dodatkowych, dużych sal. Będą 
problemy techniczne.  

Przewodnicząca zapytała o stan stołówek i ich funkcjonowanie. 
Dyrektor Pawlicki odpowiedział, że w Zespole Szkół w Kleszczewie nie ma 

problemów. Jest kuchnia, która może wydawać więcej obiadów. Obiady można wykupić. Za 
dzieci z rodzin uboższych płaci OPS. Stołówka miała niesprawną wentylację, która została 
naprawiona. 

W przypadku Zespołu Szkół w Tulcach, jak powiedział dyrektor Stachowiak, kuchnia 
jest za mała. Dyrektor Pawlicki dodał, że w założeniu obiady miały być dowożone z 
Kleszczewa, a poza tym , jak zauważył dyr. Stachowiak, nie było planów przedszkola w 
budynku szkoły w Tulcach i stąd mniejsze pomieszczenia stołówki i kuchni.  
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Radna Sznajder stwierdziła, że podczas posiedzeń Komisji i sesji nie ma tematu 
rozbudowy Zespołu Szkół w Tulcach ale jest temat rozbudowy GOKiS-u. 

Dyrektor Stachowiak powiedział, że stołówka jest przygotowana na wydanie mniejszej 
liczby posiłków. Jeżeli chodzi o przedszkole to lepszym pomysłem jest wybudowanie 
nowego obiektu, z przeznaczeniem właśnie na przedszkole, zamiast rozbudowy budynku 
szkoły. 

Radna Sznajder powiedziała, że na spotkaniu wiejskim Wójt stwierdził, że nie ma 
potrzeb w tym zakresie. 

Dyrektor Stachowiak powiedział, że jeżeli chodzi o szkołę to nie ma potrzeb. 
Problemem jest przedszkole, które w projekcie wybudowanej szkoły nie było planowane. 

Przewodnicząca Komisji podsumowała, iż tematy, które były przedmiotem kontroli 
zostały omówione. Żadnych wniosków nie sformułowano. Na tym o godzinie 11.10 
Przewodnicząca Michalak – Szczepaniak zakończyła posiedzenie Komisji. 

 
 
 
Komisja Rewizyjna w składzie: 
 

 
Przewodnicząca Komisji Halina Michalak – Szczepaniak 

.………………… 
 

Z-ca Przewodniczącego Elżbieta Sznajder   
 .………………… 

 
Członkowie: Krystyna Kotecka  
   .………………… 
 

Tadeusz Lammel 
 .………………… 
 
  Sławomir Urbaniak  

.………………… 
 

 


